
 

ZÁPIS Z 25. SCHŮZE SK RVŠ 

(STÁLÉ ZASEDÁNÍ 2021–2023) 

23. 09. 2023, Univerzita J. E. Purkyně, Ústí nad Labem 

 

Přítomní: 25 

Delegáti a delegátky: 15  

Boňko M. (UK), Braun V. (ŠAVŠ), Cibulka V. (AMU), Farník M. (ČVUT), Hala M. (VŠCHT), Horváth M. (VUT), 

Hromek L. (UHK), Kaňák J. (AVU), Kořinek M. (VŠB-TUO), Kříž P. (UJEP), Lavrenčíková J. (UPCE), Říčanová 

V. (MENDELU), Solak D. (MUNI), Stanek Š. (VŠE), Šochová A. (ZČU) 

Náhradníci a náhradnice s hlasovacím právem: 2  

Heger. A (PEUNI), Marková T. (UPOL) 

Náhradníci a náhradnice s hlasem poradním: 6  

Grygarová K. (UK), Krupa M. (UJEP), Malák P. (ŠAVŠ), Neubauer J. (UHK), Rovenská K. (VUT), Sláma J. 

(ČVUT), Thiel K. (MENDELU), Večeřová J. (VŠB-TUO) 

 

1. ZAHÁJENÍ 

Schůzi zahájil předseda M. Farník, který přivítal všechny členy pléna na půdě Univerzity J. E. Purkyně. M. 

Farník zkonstatoval usnášeníschopnost a požádal přítomné, aby schválili skrutátory ve složení: M. Horváth 

a M. Hala. 

 

Usnesení č. 1: SK RVŠ schvaluje skrutátory ve složení: M. Horváth a M. Hala. 

PRO: 16 PROTI: 1 ZDRŽEL SE: 0 

 

M. Farník následně představil program 25. schůze a požádal o jeho schválení v následující podobě: 

Program jednání: 

1. Schválení programu 25. schůze 

 Návrh usnesení: SK RVŠ schvaluje program 25. schůze. 

2. Schválení zápisů z 23. a 24. schůze 

 Návrh usnesení: SK RVŠ schvaluje zápisy z 23. a 24. schůze. 

3.  Informace z Předsednictva SK RVŠ 

 Návrh usnesení: SK RVŠ bere na vědomí informace z Předsednictva SK RVŠ. 

4. Informace z Předsednictva RVŠ 



 

5. Volba Výboru Cen Jana Opletala 2023 

Návrh usnesení: SK RVŠ nominuje do Výboru Cen Jana Opletala na rok 2023 xx (osoby budou doplněny 

na základě nominací a volby). 

6. Informace z komisí a pracovních skupin 

7. Informace z akademických obcí 

8. Různé 

 

Usnesení č. 2: SK RVŠ schvaluje program 25. schůze.  

PRO: 17 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 0  

 

M. Farník následně požádal o schválení zápisů z 23. a 24. schůze. 

 

Usnesení č. 3: SK RVŠ schvaluje zápis z 23. schůze. 

PRO: 15 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 2  

 

Usnesení č. 4: SK RVŠ schvaluje zápis z 24. schůze.  

PRO: 15 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 2 

 

M. Farník poděkoval za schválení programu a zápisů a přešel k dalšímu bodu jednání. 

 

2. INFORMACE Z PŘEDSEDNICTVA SK RVŠ 

M. Farník informoval o aktivitách v rámci organizace komory – velká část aktivit v rámci projektu CRP 

proběhne v nejbližších dvou měsících, připravují se pietní akce k 17. listopadu, spolupracuje se s GTS Alive 

v rámci ISIC Tour (představovací akce v univerzitních městech po celé (ČR) a závěrem informoval o 

komunikaci se šéfredaktory univerzitních časopisů ve věci rozhovorů se zástupci SK RVŠ. V dalším bodu 

informoval o přípravách k předávání Cen Jana Opletala 2023, které proběhne v den výročí úmrtí Jana 

Opletala 11. listopadu v Divadle Na Zábradlí. V této souvislosti prezentoval nový web a komunikační 

kampaň, kterou vede SK RVŠ ve spolupráci se spolkem Díky, že můžem. M. Farník následně otevřel diskusi, 

která se zaměřila na délku přípravy novely zákona o vysokých školách, a tedy i reformy financování 

doktorského studia. Zástupci SK RVŠ navrhují, aby v mezidobí mohly vysoké školy strategicky přistupovat 

k financování doktorských studujících do začátku platnosti novely. Jedním z mechanismů, který by 

takovou věc mohl zajistit je zafixování poměru rozdělení ukazatele C mezi vysoké školy, tedy odstranění 

kapitační platby již pro následující rok. Zástupci SK RVŠ věří, že úprava počtu přijatých studujících a tlak 



 

na dokončení studia současně zapsaných studujících při zafixování příspěvku v ukazateli C umožní 

navýšení (valorizaci) doktorských stipendií doktorandům a doktorandkám. Zástupci SK RVŠ se však 

shodují, že uvítají jakékoliv navýšení alokace ukazatele C. Následně přijala SK RVŠ usnesení ve znění: 

Usnesení č. 5: SK RVŠ podporuje zrušení kapitační platby v rámci ukazatele C a zafixování rozdělení 

mezi univerzity poměrově podle alokace z předchozích let. Důrazně apelujeme na vedení univerzit, 

aby v přechodné době do začátku platnosti novely zákona o vysokých školách valorizovali doktorská 

stipendia. SK RVŠ negativně vnímá přechodná ustanovení platnosti reformy doktorského studia a 

aplikace garantovaného příjmu pouze pro nově zapsané studenty. 

PRO: 16 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 1 

 

Další diskuse proběhla k ukazateli U. SK RVŠ se shoduje, že současně nastavený ukazatel U není účelnou 

podporou ubytování a z jednání vyplývá, že navýšení prostředků v tomto ukazateli se bez zvýšení rozpočtu 

vysokých škol jeví jako vysoce nereálné.  Systém, kdy se malé finanční prostředky dostávají k velkému 

počtu studentů (50 % studentů jsou příjemci ubytovacího stipendia) není žádoucí. Zástupci SK RVŠ 

v diskusi probírali mechanismus omezení počtu příjemců tak, aby se zvýšila podpora na jednoho 

studujícího. V rámci možných návrhů se ukazuje jako možné řešení rozdělení ukazatele U mezi vysoké 

školy podle počtu prvostudujících ve standardní době studia, kteří mají trvalé bydliště mimo kraj, ve 

kterém sídlí daná univerzita, tzn. nikoliv jako je tomu doposud na základě okresů, neboť tyto územní celky 

jsou podle názorů několika členů SK RVŠ příliš malé a ubytovací stipendium je přiznáváno často 

studujícím, kteří dojíždějí a nemají ve větší míře zvýšené náklady na výdaje spojené s žitím v univerzitním 

městě, konkrétně s ubytováním. V diskusi se mj. navrhovalo, aby se v případě pražských vysokých škol 

vyčlenili z výpočtu studující, kteří pochází ze Středočeského kraje v blízkosti Prahy, tedy z okresů Praha-

východ a Praha-západ. SK RVŠ by uvítala, pokud by MŠMT připravilo pro zasedání SK RVŠ podklady, ve 

kterých se vyčíslí dopady obou těchto změn – SK RVŠ primárně zajímá počet studujících jednotlivých 

vysokých škol, kteří mají trvalé bydliště mimo kraj, ve kterém VŠ sídlí. V případě velmi negativní dopadu na 

některé školy působící zejména v regionech, např. UJEP, ZČU by SK RVŠ uvítala opravní mechanismy, 

podobně jak jsou nastaveny u případných poklesů A+K. SK RVŠ po delší diskusi přijala usnesení ve znění: 

Usnesení č. 6: SK RVŠ se zasazuje o zefektivnění podpory ubytování studentů a po zpracování dopadů 

na jednotlivé regiony navrhuje změnit rozdělení ukazatele U směrem k vysokým školám na základě 

počtu studentů, kteří mají trvalý pobyt mimo kraj, ve kterém sídlí daná univerzita. V případě 



 

razantního poklesu financování některých vysokých škol prosazujeme opravný mechanismus 

směřující ke stabilizaci takového poklesu. 

PRO: 10 PROTI: 4 ZDRŽEL SE: 3 

 

M. Farník po diskusích informoval o reprezentativní činnosti SK RVŠ, mezi jinými vystoupení na TV Nova, 

v reportáži CNN Prima News, či vystoupení v diskusi v 90‘ ČT24. Ve všech případech šlo o vystoupení 

k tématům spojenými s cenami kolejného, stavem kolejích, nedostatečných kapacitách a přeneseně o 

finanční situaci studujících. SK RVŠ se aktivně účastnila také na konferenci MŠMT Dny vzdělávací činnosti 

na vysokých školách s hlavním tématem „Student na prvním místě“. Mezi posledními informacemi byla 

zmíněna schůzka UP RVŠ s ministrem Bekem nad situací státního rozpočtu, běžící výzva do NAÚ a usnesení 

NAÚ o Standardu školitele. M. Farník informoval o plánovaném jednání reprekomise. Závěrem M. Farník 

požádal o schválení usnesení. 

Usnesení č. 7: SK RVŠ bere na vědomí informace z Předsednictva SK RVŠ. 

PRO: 16 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 1 

 

 

3. INFORMACE Z PŘEDSEDNICTVA RVŠ 

M. Farník informoval o per rollam hlasování ke změnám Statutu důležitých pro reassesment ESU, které 

neprošlo, protože do kvora pro platnost hlasování chyběly 4 hlasy. Dále informoval o plánované konferenci 

RVŠ, která proběhne koncem listopadu v Brně. V první polovině září proběhla akce „Betlémská kaple II.“ – 

setkání akademické obce a výzva směrem k Vládě ČR o podfinancovaném vysokém školství. Závěrem 

informoval, že se na Legislativní komisi RVŠ projednávala změna Statutu RVŠ – např. i současné uspořádání 

SK RVŠ ve vztahu k RVŠ (neexistence právní subjektivity, nemožnost transparentně vystupovat směrem 

k partnerům apod.). Následně proběhla diskuse o možném nastavení SK RVŠ v budoucnu. 

 

 

4. VOLBA VÝBORU CEN JANA OPLETALA 

D. Solak uvedl informace k volbě Výboru Cen Jana Opletala (dále jen „Výbor CJO“). Informoval o složení 

Výboru CJO a připomenul, že všichni byli předem vyzváni k možnosti navrhovat členy do Výboru CJO. 

V návaznosti na předsedu Výboru CJO informoval, že ním bývá zpravidla bývalý laureát, v tomto případě 

Mgr. Michal Nguyen (UPOL), který získal ocenění CJO v roce 2021. Uvedl, že předsedu Výboru CJO jmenuje 

předseda SK RVŠ, avšak považuje za vhodné, aby byl nejdřív odsouhlasen ze strany pléna SK RVŠ.  



 

Usnesení č. 8: SK RVŠ podporuje jmenování předsedou Výboru Cen Jana Opletala Mgr. Michala 

Nguyena. 

PRO: 16 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 1 

 

D. Solak dále uvedl, že se budou volit 2 členové SK RVŠ do Výboru CJO na základě tajné volby na schůzi SK 

RVŠ a v této souvislosti zdůraznil, že je nutné mít nejdřív zvolenou volební komisi, která provede celý 

proces volby členů Výboru CJO. Dále vyzval k nominací členů do volební komisi. 

 

Usnesení č. 9: SK RVŠ volí členy volební komise Výboru CJO ve složení K. Rovenská, V. Braun, J. 

Sláma. 

PRO: 17 PROTI: 0 ZDRŽEL SE: 0 

 

Předsedou volební komise byl zvolen J. Sláma. D. Solak informoval, že do Výboru CJO ohlásila zájem T. 

Marková a vyzval plénum, aby nominovali další členy. Celkem bylo nominováno dalších 7 členů, z toho 3 

odmítli účast z časových důvodů a 4 nominaci přijali. Dále proběhlo tajné hlasování, bylo odevzdáno 17 

lístků, všechny byly platné a volební výsledky byly: 

• T. Marková, 15 hlasů – zvolena 

• M. Boňko, 10 hlasů – zvolen 

• A. Heger, 9 hlasů – 1. náhradník 

• Š. Staněk, 0 hlasů – 2. náhradník 

 

D. Solak dále informoval o hlasování o členech za vysokoškolské prostředí a občanskou společnosti. Ve 

veřejném hlasování byly ze všech nominací zvoleny následující osobnosti: 

• za VŠ prostředí: M. Králičková, rektora UK, předsedkyně ČKR  

o náhradníci: M. Bek, C. Hoschl, P. Kolář, M. Holčapek, J. Skládanka, M. Vácha 

• za občanskou společnost: 

o Z. Čaputová, prezidentka SR 

o Š. Pánek, výkonný ředitel organizace Člověk v tísni 

o náhradníci: D. Kroupa, M. Minař, P. Pavel, M. Laštovička, M. Pajerová, J. Dobrovský 

 

D. Solak poděkoval za proběhlé volby členů Výboru CJO a informoval, že všichni nominováni budou 

následně osloveni s možnou účasti ve Výboru CJO a v případě, že se nebudou moci účastnit, bude se 

postupovat po pořadí mezi náhradníky, podle proběhlých voleb. Na základě proběhlých voleb M. Farník 



 

zveřejní výzvu k nominacím na CJO na webu SK RVŠ, sociální sítě a také bude rozeslaná na všechny vysoké 

školy. 

 

5. INFORMACE Z KOMISÍ A PRACOVNÍCH SKUPIN 

PRASK ZZ: D. Solak informoval o aktivitách pracovní skupiny pro zahraničí, v rámci kterých poděkoval 

všem, kteří se zapojili do QA ESU Pool a do všech dalších pracovních skupin Evropské studentské unie. 

Prezentoval o zahraničních cestě s dalšími delegáty SK RVŠ v rámci V4 Meetingu, kde se probíral program 

spolupráce V4 v rámci Evropské studentské unie. Dále prezentovala K. Grygarová výstupy z Fóra 

evropských univerzitních aliancí, které se konalo v Barceloně. Další akci, které se zástupci SK RVŠ účastnili 

byla European Students' Convention, které se zúčastnili D. Svoboda a P. Kříž, který shrnul v prezentaci 

výstupy z akce. D. Solak pak informoval o poslední zahraniční akci v letošním roce, kterou bude Board 

Meeting Evropské studentské unie v Estonsku v průběhu listopadu. Na závěr D. Solak informoval o 

projektu ESC Academy Pro a o aktivitách v rámci tohoto projektu, včetně školení, které proběhne před 17. 

listopadem v Praze a poděkoval M. Boňkovi za pomoc a spolupráci v rámci tohoto projektu na UK.  

 

M. Farník informoval, že aktivity za KVS a KDS již byly řečeny v průběhu informací z Předsednictva SK RVŠ. 

 

6. INFORMACE Z AKADEMICKÝCH OBCÍ 

Přítomní zástupci informovali o činnostech a aktivitách ve svých akademických obcích. 

 

7. RŮZNÉ 

A. Kruljacová informovala o nadcházejících akcích v rámci projektu CRP, které proběhnou v průběhu října 

a listopadu v Brně a Praze – panelové diskuse k aktuálním tématům (novela ZVŠ, reforma doktorského 

studia), odborné přednášky k rozpočtu na VVŠ, jednání studentských zástupců v RVH. 

M. Farník informoval o plánovaných akcích k 17. listopadu a připomenul program jednání a akcí do konce 

roku. Na závěr poděkoval všem za účast na zasedání a ukončil schůzi. 

 

 

Zapsala: Ing. Anna Kruljacová, MSc, tajemnice 

Za správnost: Ing. Michal Farník, předseda 

  Bc. Martin Horváth, místopředseda pro organizaci a řízení 


